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رؤياي دانشگاه با هزينه هاي 
سرسام آور

  عليرضا دهلوي
تقريب�اً يك س�وم پذيرش هاي دانش�گاه ها ني�ازي به 
برگزاري كنک�ور ندارند و پذيرش دانش�جو بدون نياز 
به آزمون ص�ورت مي گيرد اما حضور در دانش�گاه هاي 
مطرح همچنان ب�ا رقابتي سرس�ختانه همراه اس�ت. 
انبوهي از آگهي هاي بزرگ در س��طح ش��هر و رسانه هاي 
مختلف بيانگر بازار پر س��ود رقابت ورود به دانشگاه است. 
تازه ترين آم��اري ک��ه درب��اره هزينه هاي والدي��ن براي 
فرزندانش��ان منتشرشده است نش��ان مي دهد که از ميان 
۴۰ درصد داوطلب شرکت در کنکور، ۷۲ درصد آنها کمتر 
از يك ميليون، ۱۱ درصد ۲ ميلي��ون، ۱۲ درصد بيش از ۲ 
ميليون و يك درصد هم ۱۰ ميليون تومان براي قبولي در 
کنکور هزينه مي کنن��د. طبق اين آمار يعن��ي حدود يك 
چهارم از دانش آموزان براي قبولي در کنکور بالاي ۲ ميليون 
تومان هزينه مي کنند. از س��وي ديگر ميليون ها تومان هم 
فقط براي خريد سي دي و دي وي دي ها و جزوات آموزشي 
هزينه مي کنند تا بتوانند در رشته اي قبول شوند که آينده 
مش��خصي داش��ته باش��د. برخي خانواده ها حتي تمامي 
پس انداز چندين ساله شان را از دست مي دهند، ولي با اين 
وصف راضي هستند چون مي دانند در رشته اي قبول شده اند 

که پس از فارغ التحصيلي بيکار نمي مانند. 
  موج عظيم رقابت

يکي از دانش��جوياني که سال گذش��ته در رشته گرافيك 
دانشگاه تهران قبول ش��ده اس��ت درباره هزينه سال آخر 
تحصيل خود مي گويد:» با توجه به اينکه خانواده من علاقه 
بس��ياري براي قبولي من در دانشگاه تهران داشتند من در 
بهترين آموزشگاه رشته هنر در غرب تهران ثبت نام کردم. 
هزينه يك سال تحصيل در اين آموزشگاه ۱۳ ميليون تومان 
شد ضمن اينکه ۴ تا ۵ ميليون هم براي کتاب هاي کمکي 
و وس��ايل و دوربين هزينه کردم.« اين دانشجوي گرافيك 
دانشگاه تهران افزود:» تمام دانش آموزان اين آموزشگاه در 
بهترين رشته هاي هنري و در دانشگاه هاي خوب پذيرفته 
شدند و تعدادي از آنها همکلاسي و هم دانشگاهي هاي من 
هستند. همه آنها از خانواده هاي متمول غرب تهران بودند 
و مشکلي براي پرداخت اين هزينه هاي ميليوني نداشتند. 
ضمن اينکه با رغبت کامل اين هزينه ها را براي فرزندان خود 
پرداخت مي کردند، زيرا در تبليغ اين آموزشگاه نام چند تن 
از رتبه هاي تك رقمي کنکور هنر آورده شده بود و خانواده ها 

نسبت به کارنامه اين آموزشگاه ديد مثبتي داشتند.«
  عدالت آموزشي لطفاً!

آمار ها نشان مي دهد در س��ال تحصيلي جاري که آخرين 
روزهايش را س��پري مي کند بيش از ۳۰۰ هزار صندلي در 
دانشگاه ها خالي مانده اس��ت و تعداد زيادي از رشته هاي 
تحصيلي و موسس��ات آموزش عالي حتي ب��دون کنکور و 
با ارائه مشوق هاي مختلف هم نتوانس��تند دانشجو جذب 
کنند. اکنون مدت هاس��ت که برگزاري کلاس هاي کنکور 
به صورت تك درسي يا در منازل با هزينه هايي سرسام آور 
صورت مي گيرد و اين حاشيه پررنگ تر از آموزش رسمي، 
با پشت سر گذاشتن آموزش��گاه هاي اختصاصي، اکنون به 
بخشي از نظام آموزشي تبديل شده و بر برنامه ريزي آموزشي 
مدارس تقدم يافته است. در اين ميان مسئولان وزارت علوم، 
تحقيقات و فناوري بايد نسبت به تحت الشعاع قرار گرفتن 
عدالت آموزشي با بسط و گسترش مدارس و آموزشگاه هايي 
با شهريه هاي ميليوني پاسخگو باشند و با حذف کنکور هم 
در راستاي اجراي قانون حرکت کنند و هم به اجراي بهتر 

عدالت در بخش آموزش کشور کمك کنند. 

يادداشت

تصفيه شيرابه هاي شهر بابل به روش نانو
آگاهي ه�ر چه بيش�تر مديران ش�هري براي حل مش�کلات 
زيس�ت محيطي به ويژه پس�ماند و تصفيه ش�يرابه ها با علم 
روز بسيار ضروري اس�ت. با عزم جدي و بهره گيري از دانش و 
دستاوردهاي علمي جديد بايد و مي توان بر بسياري از مشکلات 
حوزه مديريت شهري با رويکرد كاربردي و توسعه اي غلبه كرد. 
در همين زمينه رئيس کميسيون خدمات شهري شهرداري بابل 
گفت: طرح تصفيه ش��يرابه به روش نانو توسط واحد فني دانشگاه 
نوشيرواني مطرح ش��ده و طي چهار ماه اخير تصفيه خانه در حال 
فعاليت است. مرمر فيروزپور با بيان اينکه طرح تصفيه خانه شيرابه 
در مرکز تصفيه زباله شهرداري ساري اجرا شده و طرح با يکسري 
تغييرات و به روز شدن طي چند ماه اخير در بابل در حال اجراست، 
اظهار کرد: تصفيه خانه شيرابه، طي چهار ماه اخير در اين شهرستان 
به بهره برداري و اجرا رس��يده و جزو طرح هاي نادري است که در 

حوزه پسماند مي توان به آن اتکا کرد. 
وي افزود: ناظر عاليه اين پروژه، دانش��گاه تهران بوده و تا به امروز 
تصفيه شيرابه به همان صورتي که در طرح اوليه به ما اعلام شده بود 

در حال انجام و خوشبختانه مورد تأييد نيز بوده است. 
رئيس کميسيون خدمات شهري شهرداري بابل با اشاره به اينکه 
سال ۹۳ با دانشگاه نوشيرواني در مورد اجراي طرح تصفيه شيرابه 
قرارداد بسته شد، خاطرنشان کرد: سه سال پروسه اجراي طرح به 
دلايلي متوقف و پس از اعمال نظر بازرسي و انتخاب دانشگاه تهران 

به عنوان ناظر، اجراي طرح در سال ۹۶ عملياتي شد. 
فيروزپور تصريح کرد: تصفيه خانه به صورت روزانه در حال فعاليت 
بوده و عملکرد مثبتي داشته است. با توجه به اينکه اين پروژه در بابل 
جواب داده است، مطمئناً در ساير شهرها به دليل شرايط اقليمي 
تقريباً يکسان در مازندران، اين طرح عملکرد خوبي خواهد داشت. 
وي با بيان اينکه شيرابه ها پس از تصفيه وارد رودخانه هاي پايين 
دست شده و در مصارف کشاورزي مورد استفاده قرار مي گيرد، افزود: 
برآورد هزينه هاي اجراي طرح در بابل در سال ۹۳ و با مبلغي حدود 
يك ميليارد تومان بوده است اما به دليل اينکه اين پروژه در سال ۹۶ 
اجرا شد، طبيعي است که در انجام هزينه ها با توجه به گذشت زمان 

يکسري تغييرات حاصل شود. 
----------------------------------------------

 گام دانشمند ايراني 
براي کمک به درمان اعتياد

عض�و هيئ�ت علم�ي دانش�گاه صنعت�ي ش�ريف موف�ق 
ب�ه شناس�ايي نق�ش بخ�ش قدام�ي مغ�ز در حافظ�ه 
پ�اداش ش�د ك�ه مي توان�د آغازگ�ر روش ه�اي نوي�ن 
درمان�ي- مداخلات�ي عصب�ي ب�راي معت�ادان باش�د. 
دکت��ر علي قاض��ي زاده، اس��تاديار دانش��کده مهندس��ي برق 
دانش��گاه صنعتي ش��ريف موفق به چاپ مقاله خ��ود با عنوان 
)حافظه ارزش��ي اش��يا براي چندين ماه بدون تغيير در بخش 
 قدامي مغ��ز نخس��تينيان ذخيره مي ش��ود( در مجل��ه معتبر

 Current Biology ش��ده اس��ت. همه ما به واسطه سابقه 
تعاملي که با محيط اطرافمان داريم، ي��اد مي گيريم که بعضي 
از اشيا و اشخاص مطلوب و دوستداش��تني و برخي نامطلوب و 
مضر هستند. اينجاست که معمولاً اين ارزش گذاري روي اشيا 
و اش��خاص مي توانند تا مدت ها در ذهن ما باقي بمانند. به طور 
مثال نوستالژي تجربيات خوب يا فوبيا ناشي از تجربيات منفي تا 
مدت ها ذهن و رفتار ما را تحت تاثير قرار مي دهند. با اين وجود 
سيستم عصبي که امکان ذخيره سازي طولاني مدت تجربيات 
ارزشي را ممکن مي کنند تا حد زيادي ناشناخته باقي مانده است. 
در تحقيقي که به تازگي توسط دکتر علي قاضي زاده و با همکاري 
موسسه سلامت امريکا NIH و دانشگاه MIT انجام و در مجله 
معتبر Current Biology منتشر شده است، بخش قدامي 
مغز به عنوان يك نود اصلي در حافظه بلند مدت ارزشي اشيا در 
نخستينيان )Primates( شناسايي شده است. اين تحقيق که 
با ثبت نوروني از بخش کناري قدامي در ميمون انجام شده است، 
نشان مي دهد که بخش قدامي مغز هم در يادگيري سريع و هم 

در حافظه ارزشي کوتاه مدت و بلند مدت درگير است. 
به  علاوه حافظه ارزش��ي تشکيل ش��ده به طرز شگفت انگيزي 
نسبت به تداخلات ناش��ي از يادگيري هاي ارزشي جديد و نيز 
تعامل بعدي بدون پاداش با اشيا مقاوم است. چنين مقاومتي به 
خصوص در مورد از بين رفتن وابستگي ها و حساسيت در بيماران 

معتاد به داروهاي لذت آور ديده شده است. 
نشريه Current Biology از مجلات معتبر در حوزه زيستي است 
که زير مجموعه انتشارات Cell بوده و داراي ضريب تاثير ۸/۸ است.

دستاورد ايراني

دکتر شويد فقط با يک زبان!

اجراي طرح هاي عمراني دانشگاه ها سرعت مي گيرد

دانش�گاه هاي دولتي از دهه 70 به اين طرف با 
مجوز وزارت علوم مشاغلي را در دانشگاه براي 
دانشجويان ايجاد مي كنند. دانشگاه ها با تعريف 
منابع درآمدي مشخص به ايجاد كار دانشجويي 
براي تأمي�ن درآمد دانش�جويان مي پردازند 
و س�الانه ه�زاران دانش�جو از اي�ن طريق به 
كس�ب درآمد ه�اي حداقل�ي روي مي آورند. 
بررس��ي ها نش��ان مي دهد که امس��ال دستمزد 
کارهاي دانشجويي افزايش يافته است. به طوري 
که دانش��گاه علامه طباطبايي مبلغ پرداختي به 
دانشجويان نس��بت به سال گذش��ته را  سه برابر 
افزاي��ش داده و رکورددار اس��ت ام��ا در مجموع 
وضعيت پرداخت حقوق ه��ا حکايت از نارضايتي 

دانشجويان دارد. 

بسياري از دانشجويان براي پرکردن اوقات فراغت و 
با انگيزه درآمدزايي سراغ کارهاي دانشجويي که در 
دانشگاه تعريف شده است، مي روند. شهريه بالاي 
دانش��گاه ها، افزايش تورم، بالا رفتن هزينه هاي 
تحصيل همه و همه باعث مي شود وقتي مشغول به 
تحصيل هستند باز هم فکر کار کردن و درآمدزايي 

را براي گذراندن امور داشته باشند. 
  دانشجويان هنوز راضي نيستند

دانشگاه شريف يکي از دانشگاه هاي صنعتي کشور 
است که به گفته مس��ئولانش، بازار کاري که اين 
دانشگاه دارد توانسته براي بسياري از دانشجويان 
کاره��اي دانش��جويي تعري��ف کن��د و خيلي از 
دانشجويان در اين فضا به صورت موقت مشغول به 

کار مي شوند اما دانشجويان هنوز راضي نيستند.

   آيين نامه هنوز تأييد نشده است
پرديس صحرائي، دبير ش��وراي صنفي دانشگاه 
شريف در خصوص وضعيت فعاليت دانشجويان در 
دانشگاه گفت: کارهاي دانشجويي به چند دسته 
تقسيم مي شوند که يك دسته کار پژوهشي است 
که توسط اساتيد به صورت مس��تقل با دانشجو 
در ارتباط اس��ت و بخش ديگ��ر فعاليت صنفي 
دانشجويان است که به شوراي صنفي و معاونت 

دانشجويي ارتباط دارد. 
وي افزود: مبالغ��ي که بابت کار به دانش��جويان 
پرداخت مي شود توهين آميز است به خصوص که 
آيين نامه جديد هم که تدوين شده هنوز به تأييد 

هيئت امناي دانشگاه نرسيده است. 
دبير شوراي صنفي دانشگاه ش��ريف اضافه کرد: 

در آيين نامه جديد حداقل مي��زان مبالغي که به 
دانشجويان پرداخت مي شود، افزايش يافته است. 
در آيين نامه سابق که طبق آن به دانشجويان کار 
دانشجويي محول مي ش��ود، ساعتي ۹۰۰ تومان 
براي دانش��جويان کارشناسي اس��ت! رقمي که 
پرداخت مي ش��ود در ش��أن يك دانشجو نيست. 
براي برخي از فعاليت ها مجبور هستيم که با همين 
مبالغ اندک از دانشجويان کمك بگيريم. به عنوان 
مثال در ايام تابستان که س��لف دانشگاه تعطيل 
است مجبوريم براي فروش فيش غذا از دانشجويان 
استفاده کنيم که براي اين کار هم دانشگاه هيچ 

امکاناتي در اختيار ما قرار نداده است. 
  معاونت پژوهشي پول خوبي مي دهد

دانش��جويان با انگيزه کار دانشجويي حاضرند در 
اين فعاليت ها ش��رکت کنند. در آيين نامه جديد 
کارشناس��ي س��اعتي ۱۹۰۰ تومان، کارشناسي 
ارشد ۲۲۰۰ تا ۳۰۰۰ هزار تومان و دکترا ۳۶۰۰ 
تا ۵۵۰۰ تومان است که هنوز به تصويب دانشگاه 
نرسيده است. دانشجويان بيشتر از روي علاقه براي 
انجام کار ها استقبال مي کنند، البته فعاليت هايي 
که به دانشجويان واگذار مي شود به گونه اي نيست 
که اگر دانشجو نباشد مش��کلي ايجاد شود بلکه 

بدون حضور آنها هم اين کار ها انجام مي شود. 
کارهايي که در دانشگاه براي دانشجويان تعريف 
شده، بسيار زياد است. به همين دليل نمي توانند 
مبالغ دستمزد را بالا ببرند؛ چراکه هزينه زيادي به 

دانشگاه تحميل مي شود. 
از سوي ديگر مسئوليت جدي به دانشجويان واگذار 
نمي شود و براي کارهاي خيلي آسان دانشجويان را 
به کار مي گيرند که وقت دانشجو را هم زياد نگيرد. 
در مجموع فعاليت هاي پژوهش��ي که به دانشجو 
واگذار مي شود، مبالغي خوبي پرداخت مي شود که 
دانشجويان معمولاً از اين فعاليت ها استقبال خوبي 
دارند، اما در معاونت دانش��جويي به دليل آسان 

بودن کار ها مبالغ پرداختي هم اندک است. 
اگر قوانين مرب��وط به کار و فعاليت دانش��جويي 
اصلاح نش��ود و تعرفه هاي دس��تمزدي که براي 
دانشجويان در نظر گرفته شده افزايش پيدا نکند، 
باعث از بين رفتن انگيزه فعاليت در دانشگاه ها و 
در نهايت کاهش مش��ارکت دانشجويان مي شود 
که زمينه کاهش رش��د علمي دانش��گاهي را هم 

به دنبال دارد. 

به نظر مي رس�د تغيي�رات ش�يوه گزينش 
دانش�جويان دكتري در كش�ورمان تمامي 
نداش�ته باش�د؛ گزينش�ي كه از اواخر دهه 
80 دستخوش تغييرات ش�د و از آن زمان به 
بعد همواره در حال دگرگونی و تغيير است. 
در دولت سابق و توجه ويژه اين دولت به وزارت 
علوم، تغييراتي در شيوه برگزيدن دانشجويان  
دکتري در دانشگاه هاي سراسري رخ داد که به 
نظر مي رسيد پاياني بر جنجال هاي پديد آمده 
در جذب دانشجويان  دکتري در سال هاي اخير 
باشد.  هرچه دولتمردان توانستند با تغييراتي، 
شائبه جذب غيرقانوني دانشجويان  دکتري را از 
بين ببرند و بساط ورود به شيوه هاي عجيب به 
دوره دکتري در دانشگاه هاي دولتي را برچينند، 
اما نتوانستند که راه مدون و کاملي براي جذب 
قانوني متقاضيان در اين دوره را تدارک ببينند. 

  اولويت هايي كه تغيير كرد
سال هاي قبل روند جذب دانشجويان دکتري 
به اين صورت بود که بعد از ش��رکت در آزمون 
سراسري اين مقطع، ش��ماري از رتبه هاي برتر 
بر اساس اولويت هاي مشخص شده به مصاحبه 
دعوت مي شدند. پس از طي کردن فرايندهاي 
مشخص، چند تن از ايش��ان که نمره بيشتري 
کس��ب کرده بودن��د، برگزيده مي ش��دند اما 
سال هاي اخير اينگونه نبود و از نفرات برگزيده 
آزمون سراسري، سنجش هاي ديگري صورت 
مي گيرد که همچنان ناقص است. يکي از موارد 

سنجش زبان است. 
در همين زمينه معاون آموزشي دانشگاه تهران 
با تاکيد بر اينکه کس��ب نمره قبولي در آزمون 
زبان از سوي بسياري از دانشگاه ها ناديده گرفته 
مي ش��ود، گفت: »متأس��فانه اين ام��ر موجب 
ش��ده اس��ت افرادي وارد دوره دکتري ش��وند 
که صلاحيت لازم براي ورود ب��ه اين مقطع را 

ندارند.«
دکتر حسين حسيني ضمن بيان اين مطلب به 
وضعيت زبان دانشجويان دکتري در دانشگاه ها 
اشاره کرد و افزود: »دانش��گاه ها براي سنجش 
س��طح زبان دانش��جويان دوره دکتري علاوه 

بر آزمون هاي رس��مي نظير تافل، يك س��ري 
آزمون هاي خاص خود را برگزار مي کنند.«

وي در ادامه تصريح کرد:» بسياري از آزمون هاي 
زبان داخلي از نظر محتوايي مشکلي ندارند و تا 
حدودي استانداردهاي لازم را رعايت مي کنند 
و دانش��گاه تهران نيز نتايج آزمون زبان برخي 
از دانش��گاه هاي همت��راز خود را ب��ه منظور به 
رسميت شناختن آزمون هاي داخلي در پذيرش 

دانشجويان دکتري مي پذيرد.«
  بي خيالي تا آزمون جامع!

نکته  قاب��ل تأم��ل در خصوص وضعي��ت زبان 
دانش��جويان دوره دکتري اين است که داشتن 

نمره قبول��ي در اين آزمون ج��زو الزامات ورود 
به دوره دکتري محس��وب مي شود. در گذشته 
اينگونه بوده است که دانش��گاه ها قبل از ورود 
دانش��جويان آزمون زبان را برگزار مي کردند و 
داوطلبان ب��ه دو گروه افرادي ک��ه نمره قبولي 
کسب مي کردند و افرادي که مشروط مي شدند، 

در دوره دکتري پذيرش مي شدند. 
اکنون،  شرط کسب نمره قبولي در آزمون زبان 
انگليسي براي دانشجويان دکتري در دانشگاه ها 
ناديده گرفته مي شود. بر اساس آيين نامه، کسب 
نمره قبولي زبان جزو ش��رايط ورود دانشجو به 
دوره دکتري به ش��مار مي رود. اي��ن در حالي 
است که طي سال هاي اخير اين شرط به تعويق 
افتاده و دانشگاه ها به جاي سنجش سطح زبان 
دانشجويان قبل از ورود به دانشگاه ها اين آزمون 

را در زمان آزمون جامع برگزار مي کنند. 
به تعويق افتادن قبولي در نمره زبان دانشجويان 
دکتري تا آزمون جامع موجب شده است افرادي 
وارد اين مقطع شوند که حداقل هاي آزمون زبان 
را ندارند و حتي در آزمون جامع نيز نمي توانند 

نمره قبولي در زبان کسب کنند. 
دانش��جوياني که وارد دوره دکتري مي شوند، 
براي استفاده بهتر از منابع تخصصي بايد يکي 
از زبان هاي مطرح خارجي را مس��لط باشند و 
دانشگاه تهران نيز فقط به زبان انگليسي تأکيد 
ندارد، بلکه زبان هايي نظير عربي، فرانسه، اسپانيا 

و غيره. . . را در اين زمينه لحاظ مي کند. 

كل بودجه وزارت عل�وم در طرح هاي عمراني 
س�ال ج�اري ۹۳0 ميلي�ارد تومان اس�ت. در 
گردهماي�ي مدي�ران طرح ه�اي عمران�ي 
و بودج�ه دانش�گاه ها و مراك�ز آموزش�ي 
پژوهش�ي و پارک ه�اي عل�م و فن�اوري، 
اعتب�ارات متمرك�ز وزارت عل�وم، تحقيقات 
و فن�اوري 107 ميلي�ارد توم�ان اعلام ش�د. 
بر همين اس��اس اعتبارات متمرکز دانشگاه ها در 
تعمير، تجهيز و تأمين فضا ۷۴۰ ميليارد تومان و 
پارک هاي علم و فناوري و موسسات پژوهشي ۷۴ 
ميليارد تومان است، يعني کل بودجه خانواده وزارت 
علوم در طرح هاي عمراني ۹۳۰ ميليارد تومان است 

و به طور کامل هم تخصيص داده مي شود. 
بر اساس شنيده ها ۴۸۴ ميليارد تومان از کل پول 
مربوط به تعمير، تجهيز و محوطه سازي و حدود 
۲۳۹ ميليارد تومان مربوط به تأمين فضاس��ت. 
در کل وزارت عل��وم و زيرمجموعه هاي آن ۴۶۶ 
طرح دارند که س��رانه حوزه س��تادي با ۱۶ طرح 
۶ ميليارد و ۷۰۰ ميليون تومان، س��رانه دانشگاه 
با ۳۶۲ ط��رح ۲ ميلي��ارد تومان و س��رانه مراکز 
پژوهشي و پارک هاي علم و فناوري ۸۰۰ ميليون 

تومان است. 
  بودجه استاني هم هست

در برخي آيين نامه ها و تبصره هاي موجود مواردي 

براي تأمين بخشي از اعتبارات دانشگاه ها وجود 
دارد که به ويژه در اعتبارات استاني قابل پيگيري 

هستند. 
به همين دليل وزارت علوم از دانشگاه هاي استاني 
خواسته است که با مراجعه به اين بند و تبصره ها 
در جريان موضوع قرار بگيرند و براي بهره مندي 
از آنه��ا اقدام کنن��د. در صورت ل��زوم هم وزارت 
علوم از س��ازمان برنامه و بودج��ه آنها را پيگيري 

خواهد کرد. 

برخي از مناطق کش��ور همانند مناطق نفت خيز 
يا کمتر توسعه يافته اعتبارات يك يا دو درصدي 
دارند يا به عنوان مثال مناطقي که در دفاع مقدس 
دچار آسيب شده اند ۱۵ هزار ميليارد تومان اعتبار 
دارند، از اي��ن رو بايد از اين ظرفيت ها اس��تفاده 

شود. 
  تمركز بر پروژه هاي علمي

رئيس دانشگاه شهيد بهش��تي در اين باره با بيان 
اينکه تخصيص ۵ درصد از بودجه امسال براي ماه 

اول نگران کننده است، گفت: » در زماني مسئوليت 
بررسي وضعيت آموزشي و بودجه اي کشور فرانسه 
را برعهده داشتم. وقتي براي کسب اطلاعات درباره 
بودجه دانشگاه ها به آنها مراجعه مي کردم متوجه 
شدم که بودجه دانشگاه ها را بودجه اي مي دانند 
که براي کار هاي پژوهشي و مازاد از جانب دانشگاه 

درخواست مي شود.«
دکتر صدوق تنها راه نجات براي عبور از بحران را 
استفاده از ظرفيت و توانايي هاي دانشجويان و نسل 
جوان کشور دانست و افزود:» در واقع دانشگاه ها 
مس��ئله اي براي تأمين هزينه ه��اي جاري خود 
مثل پرداخت حقوق کارکنان و تأمين تجهيزات 
نداشته اند و اين مسئله کاملا براي آنها حل شده 
بود. تنها اگر مي خواس��تند کار پژوهشي مازادي 

انجام دهند براي بودجه درخواست مي دادند.«
در واقع ضروري است که مسئله تأمين بودجه سر و 
سامان گيرد و دانشگاه ها براي بهره گيري و استفاده 
از ظرفيت هر چه بيشتر دانشجويان از اين حيث 

نگراني نداشته باشند. 
دانشگاه هاي کشور هم بايد تلاش کنند که بودجه 
را براي کار هاي عمراني به صورت پراکنده هزينه 
نکنند. تمرکز کار هاي عمراني و بودجه دانشگاه را 
روي پروژه هايي بگذارن��د که بخش مهمي از آنها 

تصفيه شده اند. 

حسين اعلايي
   گزارش2

ابراهيم مشيريان
   گزارش 3

عليرضا سزاوار
    گزارش يک 

با ناميدن امس�ال ب�ه ن�ام »حماي�ت از كالاي ايراني« 
درصدديم اين ستون را به تحقيقات و پروژه هاي عملياتي 
دانشگاهي اختصاص دهيم كه وجه مميزه آنها ارتباط با 
بازار است؛ چه پروژه هاي علوم انساني و چه مهندسي 
و چه پزشکي. ارتباط دانشگاه با بازار، مهم ترين بخش 
حمايت دانشگاهي از كالاي ايراني است كه اگر به طور 
كامل و صحيح عملياتي شود نقش بي بديلي در تحقق 
اقتصاد مقاومتي خواهد داشت. در همين زمينه پذيراي 
آثار جامعه دانشگاهي براي نشر در اين ستون هستيم. 

دانشگاه علامه بيشترين دستمزد دانشجويي را پرداخت مي كند

پول »کار دانشجويی«  بخور و نمير است

خبر

حرکت علمي دانشمندان ايراني 
متوقف نخواهد شد

دكت�ر »ش�اهين آخون�دزاده« دانش�مند ايران�ي 
يك درص�د برتر دني�ا و از محققان برجس�ته كش�ور، 
ط�ي مقال�ه اي در مجل�ه نيچ�ر )nature( خ�روج 
يکجانب�ه امريکا از برج�ام را در پيش�رفت هاي علمي 
كش�ور مؤثر ندانس�ت و عن�وان ك�رد: دانش�مندان 
ما ب�ه انجام تحقيقات علم�ي خود ادام�ه خواهند داد. 
به نقل از نيچر، خروج يکجانبه امري��کا از برجام در ماه مي 
ميلادي، موجب اعتراضات و محکوميت جوامع بين المللي 
از دونالد ترامپ شد. در اين راستا، دکتر شاهين آخوندزاده 
يکي از دانشمندان برجسته کشور و نخستين محقق رشته 
روانپزش��کي در ايران و خاورميانه که در زمره دانشمندان 
يك درصد برتر دنيا قرار گرفته است، طي مقاله اي در مجله 
معتبر نيچر نوشت: من به عنوان معاون پژوهشي دانشکده 
پزشکي دانشگاه تهران پشت دانشمندان ايراني ايستاده ام. 
دانش��منداني که تصمي��م گرفته اند براي پيش��رفت هاي 
علمي ايران حتي سخت تر و بيش��تر از قبل تلاش خود را 

ادامه دهند. 


